

ВЕСТНИК Томского государственного университета

2017. № 425. Декабрь

- | | |
|---------------|------------------------|
| • ФИЛОЛОГИЯ | • PHILOLOGY |
| • СОЦИОЛОГИЯ | • SOCIAL |
| И ПОЛИТОЛОГИЯ | AND POLITICAL SCIENCES |
| • ФИЛОСОФИЯ | • PHILOSOPHY |
| • ИСТОРИЯ | • HISTORY |
| • ПЕДАГОГИКА | • PEDAGOGICS |
| • ПРАВО | • LAW |

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

2017. № 425. December

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

Учредитель – Томский государственный университет

НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.;
Т.А. Демешкина, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.;
В.И. Канов, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;
В.П. Парначев, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;
З.Е. Сахарова, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;
О.Н. Чайковская, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;
Э.Р. Шрагер, д-р техн. наук, проф.

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Е.В. Борисов,
д-р филос. наук, профессор
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

И.А. Айзикова,
д-р филол. наук, профессор
Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.Ю. Рыкун,
д-р социол. наук, профессор
В.А. Суровцев,
д-р филос. наук, профессор
В.Г. Шилько,
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

Founder – Tomsk State University

EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Evgeny V. Borisov,
Doctor of Philosophy, Professor
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Irina A. Aizikova,
Doctor of Philology, Professor
Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Artem Yu. Rykun,
Doctor of Sociology, Professor
Valery A. Surovtsev,
Doctor of Philosophy, Professor
Victor G. Shilko,
Dr. of Education, Professor

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Абрамкина Е.Е. Модели аргументации в автороведческой экспертизе процессуальных документов	5
Волошина С.В., Толстова М.А. Концепт «Работа» в женских автобиографических рассказах сибирских старожилов: константы и трансформация	12
Дулебова И., Крюкова Л. Прецедентные имена русской культуры и истории в современных словацких СМИ	19
Рabenko T.G., Lebedeva N.B. Речевой жанр в парадигме лингвистической вариантологии (на материале жанра «личный дневник»)	26
Севастьянова С.К. Концепт «болезнь» и концепция болезни в сборнике «Великое Зеркало»	32
Чеснокова О.С., Fernandez Sanchez Ю.В. Гастрономический тезаурус испанцев и басков через призму юмористического дискурса	50

СОЦИОЛОГИЯ И ПОЛИТОЛОГИЯ

Ачкасов В.А. «Пролетарская революция» и национальное самоопределение народов Российской империи	59
Батуренко С.А. Развитие феминистских идей в рамках неокантинского направления русской социологии XIX – начала XX в.: Л.И. Петражицкий, В.М. Хвостов	66
Зиновьевна В.И., Наумова Н.И. Развитие специальности «социальная работа» в образовательном пространстве Казахстана	74

ФИЛОСОФИЯ

Аникин Д.А., Головашина О.В. Травмы культурной памяти: концептуальный анализ и методологические основания исследования	78
Каменев С.В. Образование в цифровом мире: возможности и перспективы	85
Линченко А.А., Иванов А.Г. Что нам делать с мифами о Сталине?	91
Миллер В.И. Метафизическое осмысление становления концепции естественного права	100
Черникова И.В. Процедура интерпретации в современном естествознании	105

ИСТОРИЯ

Бородовский А.П., Самашев З., Сирахева Б.А. Средневековое погребение с признаками первичной разделки рогового сырья на юго-западе Алтая	112
Ермекбай Ж.А. Хан Жангир: верноподданный России и реформатор степи	124
Запарий В.В. Элементы политики «фордизма» как инструмент антикризисного управления в уральской танковой промышленности периода Великой Отечественной войны	131
Печатнов В.В. «...От русского корня»: пути американского православия	140
Расколец В.В., Сорокин А.Н. Деятельность географического отдела Института исследования Сибири и его вклад в развитие геодезии, геофизики и гидрологии сибирского края (июль 1919 г. – июнь 1920 г.)	147
Саблин В.А. Хозяйственный баланс крестьянского двора на Европейском Севере в 1917–середине 1920-х гг.	155
Тимофеев Д.В. Крепостной вопрос в России первой четверти XIX в. в зеркале методологии истории понятий	163

CONTENTS

PHILOLOGY

Abramkina E.E. Argumentation models in procedural instruments authorship examination	5
Voloshina S.V., Tolstova M.A. The concept “work” in women’s autobiographical stories of Siberian old residents: constants and transformation	12
Dulebova I., Kryukova L.B. Precedent names of the Russian culture and history in modern Slovak media	19
Rabenko T.G., Lebedeva N.B. A speech genre in the paradigm of linguistic variantology (based on the genre “private diary”)	26
Sevastyanova S.K. The disease concept and disease interpretation in the collection <i>The Great Mirror</i>	32
Chesnokova O.S., Fernandez Sanchez Yu.V. Spanish and Basque gastronomical thesaurus through the prism of humorous discourse	50

SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES

Achkasov V.A. The “Proletarian Revolution” and the national self-determination of the peoples of the Russian Empire	59
Baturenko S.A. Development of feminist ideas within the Neo-Kantian direction of the Russian sociology of the 19th – early 20th centuries: Lev Petrazhitsky, Veniamin Khvostov	66
Zinovieva V.I., Naumova N.I. Development of the specialty “Social Work” in the educational system of Kazakhstan	74

PHILOSOPHY

Anikin D.A., Golovashina O.V. Trauma to cultural memory: conceptual analysis and methodological bases of research	78
Kamenev S.V. Education in the digitalized world: opportunities and prospects	85
Linchenco A.A., Ivanov A.G. What should we do with the myths about Stalin?	91
Miller V.I. Metaphysical understanding of the development of the concept of natural law	100
Chernikova I.V. Interpretation procedure in the contemporary natural science	105

HISTORY

Borodovsky A.P., Samashev Z., Sirazheva B.A. Old Turkic graves with signs of primary raw horn processing in the South-West of the Altai	112
Ermekbay Zh.A. Zhangir Khan: a loyal subject of Russia and steppe reformer	124
Zapariy V.V. Elements of “Fordism” policy as a tool of anticrisis management in the Urals tank industry in the period of the Great Patriotic War	131
Pechatnov V.V. “...From a Russian root”: ways of American Orthodoxy	140
Raskolets V.V., Sorokin A.N. Activities of the Geographical Department of the Research Institute of Siberia and its contribution to the development of geodesy, geophysics and hydrology in the Siberian region (July 1919 – June 1920)	147
Sablin V.A. The economic balance of a peasant household in the European north in 1917 – mid-1920s	155
Timofeev D.V. The problem of serfdom in Russia during the first quarter of the 18th century in the light of the history of concepts	163

Шерстова Л.И., Ван Гохун. Конфуцианские принципы нравственного воспитания человека и их значения для современности	172
Юнгблюд В.Т., Зорин А.В. Советско-чехословацкое сближение в 1943–1945 гг.: взгляд из США	178

ПЕДАГОГИКА

Ливенцова Е.Ю., Малкова И.Ю. Развитие социально-предпринимательской компетентности обучающихся в образовательном пространстве классического университета	187
Павлов В.Ю., Кудрявцев М.Д., Ревякин Ю.Т. Повышение уровня физической подготовленности юношей 13–15 лет, занимающихся гиревым спортом с использованием модельных характеристик	191
Червонный М.А. Дополнительное физико-математическое образование как условие развития одаренности детей	198

ПРАВО

Алихаджиева И.С. Государственная политика в отношении проституции на современном этапе: состояние и основные направления	203
Елисеев С.А. Дифференциация хищения по стоимости похищенного в российском уголовном праве	209
Кирилловых А.А., Сурманидзе И.Н. Проблемы защиты прав инвесторов при признании выпуска ценных бумаг недействительным	217
Минязева Т.Ф., Добряков Д.А. Наказание – не панацея от преступности	222
Михеева И.В., Пронина Н.В., Логинова А.С. Запреты и дозволения в «питейной» политике дореволюционной и современной России	228
Ряховская Т.И. Эволюция представлений о прямом действии норм Основного закона в зарубежной и отечественной государственно-правовой доктрине	237
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	247

Sherstova L.I., Wang Guohong. Confucian principles of moral education and their significance for the present	172
Yungblyud V.T., Zorin A.V. Soviet-Czechoslovak rapprochement in 1943–1945: a view from the USA	178

PEDAGOGICS

Liventsova E.Yu., Malkova I.Yu. Development of social and entrepreneurial competency of students within the educational process of a classical university	187
Pavlov V.Yu., Kudryavtsev M.D., Revyakin Yu.T. Enhancement of physical fitness level of teenage sportsmen (aged 13 to 15) involved in kettlebell lifting with the use of model characteristics	191
Chervonnyy M.A. Supplementary education in physics and mathematics as a condition for the development of gifted children's abilities	198

LAW

Alikhadzhiyeva I.S. State policy concerning prostitution at the present stage: state and main directions	203
Eliseev S.A. Differentiation of theft over the amount of property damage in Russian criminal law	209
Kirillovkh A.A., Surmanidze I.N. The problem of the protection of investors in securities issue recognition as void	217
Minyazeva T.F., Dobryakov D.A. Punishment is not the panacea for crimes	222
Mikheeva I.V., Pronina N.V., Loginova A.S. Prohibitions and permissions in the “drinking” policy in pre-revolutionary and modern Russia	228
Ryakhovskaya T.I. Evolution of ideas about the direct action of the norms of the Constitution in foreign and Russian legal doctrines	237
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	247